
 

 

 

 
   

    
   

        
        

   

   

       

      
   

    

     

            
      

        
       

             
       

        
             

              
        

         
           

       
           

      

          
       

        
        

        
            
           

         

               
    

            
             

        
           
           

      
         

BR.0012.6.14.2023 

Protokół posiedzenia 
Komisji Edukacji, Kultury i Sportu 

Rady Miasta Gliwice kadencji 2018-2023, przedłużonej do 30.04.2024 r. 
w dniu 10 października 2023 r., godz. 15.30 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa otworzyła posiedzenie Komisji, powitała 
gościa oraz radnych i zaproponowała przyjęcie następującego porządku obrad: 

1) Druki sesyjne. 

2) Sprawy bieżące. 

Nie zgłoszono uwag do zaproponowanego porządku obrad. 

W posiedzeniu udział wzięła Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań 
Społecznych Marta Kryś. 

Ad 1) Druki sesyjne. 

Komisja opiniowała następujący druk sesyjny: 

a) Projekt uchwały (druk nr 1073) w sprawie programu współpracy miasta Gliwice 
z organizacjami pozarządowymi na rok 2024. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
przekazała, że przygotowanie takiego programu jest obowiązkiem ustawowym każdej 
gminy. W czerwcu br. ogłoszono konsultacje dotyczące założeń programu, a w pracach nad 
ich przygotowaniem uczestniczyli pracownicy wydziałów Urzędu Miejskiego oraz 
przedstawiciele organizacji pozarządowych. Odbyły się cztery spotkania konsultacyjne, 
w których udział wzięli m.in. przedstawiciele Rady Seniorów, która od dwóch lat również 
jest włączana w prace nad programem. Wpłynęło 17 propozycji zmian, 7 z nich zostało 
uwzględnionych, m.in. dodano jedno zadanie priorytetowe dotyczące podejmowania 
działań z zakresu ochrony, edukacji i promocji zdrowia w odniesieniu do chorób 
cywilizacyjnych, w tym chorób nowotworowych, otyłości oraz zaburzeń i chorób z zakresu 
zdrowia psychicznego. Program określa także ramy współpracy finansowej 
i pozafinansowej miasta Gliwice z organizacjami pozarządowymi. Ta druga jest realizowana 
przede wszystkim przed Centrum 3.0. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zapytała, w jaki sposób wybierane są zadania 
priorytetowe i dodała, że jest zdziwiona tymi zaproponowanymi. Gliwicki program 
współpracy z organizacjami pozarządowymi nie jest przygotowywany w nowoczesny 
sposób, jak to się robi w innych miastach. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
przekazała, że zadania proponowane są przez wydziały Urzędu Miejskiego, a w trakcie 
konsultacji są także zgłaszane przez organizacje pozarządowe. Na tej bazie wybierane są 
te priorytetowe, ale nie jest to katalog zamknięty. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka przekazała, że nie o to jej chodzi, a o to, że zadania 
powinny wynikać z kierunków  rozwoju miasta i dodała, że zdziwiło ją  to związane 
z profilaktyką alkoholową skierowaną do kobiet w ciąży. Środki na realizację tego zadania 
mogą pochodzić z zupełnie innego źródła (np. z tzw. „korkowego”), nie ma potrzeby, aby 
uszczuplać środki z puli przeznaczonej na współpracę z organizacjami pozarządowymi. 
Współpraca w zakresie przygotowania programu powinna odbywać się z Miejską Radą 
Działalności Pożytku Publicznego, ale w Gliwicach ma ona fasadowy charakter. Radna 
Katarzyna Kuczyńska-Budka zapytała, ile zadań priorytetowych wynikało z propozycji 
organizacji pozarządowych i Miejskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego,  a  ile  od  
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wydziałów Urzędu Miejskiego i skąd wzięła się ta profilaktyka alkoholowa skierowana do 
kobiet w ciąży, skoro może być finansowana z zupełnie innych środków. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
odpowiedziała, że niezależnie od tego, skąd będą pochodziły środki na sfinansowanie 
zadania, jeśli ich realizacja może być powierzona organizacji pozarządowej, takie zadanie 
może się znaleźć w priorytetach na dany rok. Zadania zostały zaproponowane m.in. przez 
Wydział Zdrowia i Spraw Społecznych, i wszystkie były konsultowane z Miejską Radą 
Działalności Pożytku Publicznego. Aktualnie w jej składzie znajduje się prezes Klubu 
Abstynenta „Krokus”, który pozytywnie przyjął pojawienie się priorytetu związanego 
z profilaktyką alkoholową skierowaną do kobiet w ciąży, podobnie jak pozostali członkowie 
rady. Zadanie dotyczące działania na rzecz osób ze spektrum autyzmu i ich 
rodzin/opiekunów także zaproponował Wydział Zdrowia i Spraw Społecznych, ale ta 
propozycja pojawiła się już wcześniej ze strony środowisk. Wskazania w zakresie katalogu 
zadań wynikają z potrzeb oraz realizacji programu współpracy z organizacjami 
pozarządowymi w poprzednich latach. Przykładowo zadanie dotyczące podejmowania 
działań z zakresu ochrony, edukacji i promocji zdrowia w odniesieniu do chorób 
cywilizacyjnych, w tym chorób nowotworowych, otyłości oraz zaburzeń i chorób z zakresu 
zdrowia psychicznego, jest wynikiem postulatów zgłaszanych przez kilka organizacji. 
Zadanie priorytetowe jest pewną wypadkową i każde zostało poddane dyskusji podczas 
spotkań konsultacyjnych. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zapytała, ile z zadań zostało zgłoszonych przez 
Miejską Radę Działalności Pożytku Publicznego. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
odpowiedziała, że Miejska Rada Działalności Pożytku Publicznego nie zgłosiła żadnych 
propozycji zadań priorytetowych, tylko dwie uwagi do programu. Jedna związana była 
z rozszerzeniem katalogu kanałów komunikacyjnych o działalności organizacji 
pozarządowych o aplikację GAMA, a druga, aby zmienić zapis dotyczący wspierania 
działalności podmiotów trzeciego sektora przez miejską instytucję kultury. 
Zaproponowano, aby wprowadzić tu liczbę mnogą - miejskie instytucje kultury, gdyż 
niemal każda wspiera lub współpracuje z organizacjami. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zapytała, które propozycje nie zostały 
uwzględnione. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
odpowiedziała, że protokół konsultacji znajduje się w Biuletynie Informacji Publicznej 
i zawiera informację o uwagach nieuwzględnionych. Zostały one odrzucone przede 
wszystkich z powodu realizowania zaproponowanych zadań priorytetowych w szerokim 
zakresie przez jednostki miejskie oraz mieszczenia się propozycji szczegółowo wskazanego 
zadania w szerzej sformułowanych zadaniach priorytetowych. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zauważyła, że zadanie priorytetowe powinno być 
adresowane do ogółu,  a  gliwickie  propozycje  takie  nie  są,  są  to  zadania  kierowane  do  
konkretnych grup. Dodatkowo należałoby  wskazać w każdym zadaniu, że może być ono  
realizowane także w innych obszarach, nie tylko przez organizacje pozarządowe. Radna 
Katarzyna Kuczyńska-Budka zapytała, dlaczego nie ma zadania związanego 
z działalnością na rzecz seniorów. Wskazanie takiego priorytetu pozwoliłoby organizacjom 
pozarządowym skoncentrować swoje działania w tym obszarze i pokazać, jak jest ta grupa 
ważna dla miasta Gliwice. Dziwni fakt, że nie wybrano zadania związanego ze wsparciem 
dla osób samotnych i nie jest argumentem, że grupa ta nie została przebadana, bo może 
najwyższy czas to zrobić, gdyż stanowią one znaczną część społeczności, która wymaga 
podjęcia działań. Założenia gliwickiego programu współpracy z organizacjami 
pozarządowymi nie wynikają z priorytetów, które zostały określone przez miasto oraz 
zdefiniowanych potrzeb (np. wsparcie dla seniorów). W zamian wybrano wąskie grupy, dla 
których działania można zrealizować z innych środków. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
przekazała, że nie chodzi o to, aby każde z zadań priorytetowych skierowane było do ogółu. 
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W niektórych przypadkach nie jest zasadne ograniczać grupę odbiorców, bo np. miasto dba 
o ofertę kulturalną dla wszystkich mieszkańców. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka dodała, że chodzi o to, że potrzeby seniorów są 
szczególne i ich zabezpieczenie jest istotne. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
zauważyła, że zadania mogą być realizowane przez miasto lub inne podmioty, więc nie ma 
potrzeby powielania działań przez organizacje pozarządowe (wsparcie dla seniorów 
realizuje m.in. Wydział Zdrowia i Spraw Społecznych oraz Ośrodek Pomocy Społecznej). 

Radny Stanisław Kubit zauważył, że konieczne było ograniczenie katalogu zadań 
priorytetowych,  można długo  się  zastanawiać,  jakie  cele  powinny  się  w  nim  znaleźć,  
dlaczego takie, a nie inne. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zwróciła uwagę, że istotna jest gradacja potrzeb, 
a jej nie ma. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
dodała, że propozycje priorytetów zostały pozytywnie przyjęte. 

Brak kolejnych pytań i uwag ze strony członków Komisji. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 1073. 

Wynik głosowania: 6 głosów za, 0 przeciw, 2 wstrzymujące się. Komisja pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały. 

Ad 2) Sprawy bieżące. 

Komisja zapoznała się z następującymi dokumentami: 

a) Odpowiedź Zastępcy Prezydenta Miasta w sprawie budowy i modernizacji gliwickich 
boisk sportowych (w aktach sprawy BR.0012.16.8.2023). 

Radny Łukasz Chmielewski zauważył, że odpowiedź ta jest nie do zaakceptowania. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka dodała, że odpowiedź ta nie wnosi nic do sprawy, 
brakuje informacji, czy boiska wielofunkcyjne będą budowane, a także odniesienia do 
propozycji Komisji w zakresie budowy i modernizacji gliwickich obiektów sportowych. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zauważyła, że są informacje dotyczące boisk 
znajdujących się przy ul. Lekarskiej oraz przy ul. Fiołkowej. 

Radny Marcin Kiełpiński zapytał, czy boisko przy ul. Fiołkowej będzie miało sztuczną 
nawierzchnię. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa potwierdziła i dodała, że nie wiadomo jednak, 
czy z oświetleniem. 

Radny Marcin Kiełpiński zauważył, że pozostaje kwestia budowy boiska przy ul. Fizyków, 
a także, czy nowe boisko przy ul. Fiołkowej będzie miało zamontowane oświetlenie. 

Komisja ustaliła, że przekaże Zastępcy Prezydenta Miasta informację o podtrzymaniu 
swojego wniosku o ujęcie w planach finansowych budowy nowego obiektu sportowego do 
piłki nożnej ze sztuczną nawierzchnią przy ul. Fizyków, a także, w przypadku ujęcia 
w budżecie  miasta  Gliwice  na  2024  r.  budowy  boiska  trawiastego  przy  ul.  Fiołkowej,  
wniosek o uwzględnienie montażu oświetlenia w projekcie tej inwestycji. 

b) Odpowiedź Zastępcy Prezydenta Miasta w sprawie poparcia przez Komisję Edukacji, 
Kultury i Sportu wniosku KS Carbo – Gliwice w sprawie dostępności boiska przy 
ul. Lekarskiej (w aktach sprawy BR.0012.16.8.2023). 

Komisja ustaliła, że zajmie się sprawą na kolejnym posiedzeniu. 
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c) Wniosek Dyrektora Muzeum w Gliwicach w sprawie zmiany terminu posiedzenia 
Komisji Edukacji, Kultury i Sportu (w aktach sprawy BR.0012.16.14.2023). 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka przekazała, że otrzymała informację od 
stowarzyszenia, które złożyło odwołanie od decyzji Wojewódzkiego Konserwatora 
Zabytków w sprawie projektu modernizacji Radiostacji Gliwice, że Komisja została 
wprowadzona w błąd, gdyż dokumenty projektowe zostały niewłaściwie przygotowane 
i zostały odesłane ze względu na błędy administracyjne. W związku z tym należy zapoznać 
się z faktycznym przebiegiem sprawy i aktualnym jej stanem. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zauważyła, że Dyrektor Muzeum w Gliwicach 
sugeruje, że należy poczekać na zakończenie procedury odwoławczej, wtedy najlepiej 
będzie zorganizować spotkanie. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka przekazała,  że  jej  zdaniem  nic  nie  stoi  na  
przeszkodzie, aby Komisja zapoznała się z przebiegiem sprawy już teraz. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zaproponowała, aby na kolejne posiedzenie 
Komisji zaprosić Zastępcę Prezydenta Miasta z prośbą o przedstawienie aktualnego stanu 
sprawy związanej z projektem modernizacji Radiostacji Gliwice. 

Komisja wyraziła zgodę. 

d) Korespondencja w sprawie murali w Gliwicach. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa przekazała, że Komisja Gospodarki 
Komunalnej zwróciła się do Zastępcy Prezydenta Miasta z prośbą o przedstawienie 
stanowiska w sprawie. Odpowiedź ta zostanie przekazana także do Komisji Edukacji, 
Kultury i Sportu. 

e) Korespondencja w sprawie odpowiedzi dotyczącej zamknięcia krytej pływalni „Mewa” 
(w aktach sprawy BR.0012.16.13.2023) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

f) Pismo Związku Nauczycielstwa Polskiego w sprawie systemu wynagradzania 
w oświacie. 

Komisja ustaliła, że zwróci się do Zastępcy Prezydenta Miasta z prośbą o przedstawienie 
na kolejnym posiedzeniu informacji w tej sprawie. 

g) Zaproszenie do współpracy ze Stowarzyszeniem Umarłych Statutów (w zał.) – Komisja 
przyjęła do wiadomości. 

(***) 

Radny Łukasz Chmielewski przekazał, że dotarły do niego skargi mieszkańców miasta 
dotyczące organizacji zajęć dodatkowych w gliwickich placówkach przedszkolnych. Zajęcia 
do tej pory nie rozpoczęły się. 

Komisja ustaliła, że poprosi Zastępcę Prezydenta Miasta o przedstawienie na kolejnym 
posiedzeniu informacji dotyczącej organizacji zajęć dodatkowych w gliwickich placówkach 
przedszkolnych. 

(***) 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zaproponowała, aby prace nad ewentualnymi 
propozycjami zmian w uchwale w sprawie kierunków rozwoju sportu w Gliwicach przenieść 
na 2024 r. 

Komisja wyraziła zgodę. 

(***) 

Komisja zwróci się do Zastępcy Prezydenta Miasta z prośbą o przedstawienie informacji 
dotyczącej funkcjonowania aplikacji GAMA i ewentualnych planów jej rozwoju. 
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(***) 

Komisja przyjęła protokół posiedzenia, które odbyło się 12 września 2023 r. 

(***) 

Kolejne posiedzenia Komisji odbędą się: 

• 24 października 2023 r., godz. 15.30; tematyka posiedzenia: organizacja zajęć 
dodatkowych w gliwickich przedszkolach; zmiany w systemie wynagradzania 
w oświacie; informacja o aktualnym stanie procedury odwoławczej w sprawie 
projektu modernizacji Radiostacji Gliwice; sprawy bieżące; 

• 7 listopada 2023 r., godz. 15.30; tematyka posiedzenia: jakość kształcenia 
w gliwickich szkołach niepublicznych; sprawy bieżące. 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 

Protokołowała 

(-) Katarzyna Golonka 

Przewodnicząca Komisji 
Edukacji, Kultury i Sportu 

(-) Krystyna Sowa 
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